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ČESKO: V našem historickém okénku bychom si mohli připomenout poválečný hospodářský vývoj u
nás, kdy v roce 1947 byl vyhlášen dvouletý hospodářský plán a s tím související i „milionářská
dávka“.

Co nám k tomu můžete říct pane Zbořile?
„To byla zajímavá událost, která měla své opodstatnění v tom, že nejenom se o těchto
rozhodnutích hlasovalo v celé „sjednocené“ Národní frontě, ale hlavně, že to byl program
Komunistické strany Československa,  jak pomoci válkou zničenému hospodářství. Heslo
„Obnovit  válkou  zničené  hospodářství!“  v  okamžiku,  kdy  jsme  odmítli  podle  přání
Sovětského svazu přijmout Marshallův plán, pak bylo odůvodněno tím, že se hledaly vnitřní
zdroje,  které  by  umožnily   reformu ekonomiky.  Že  se  mluvilo  o  plánovaném řízeném
hospodářství nebereme jenom jako  komunistický program nebo komunistické úsilí změnit
národní hospodářství pod vedením „silného státu“. To byl model, který po válce uplatňovali
třeba i ve  Velké Británii jako znárodňování klíčového průmyslu, dolů a bankovnictví a jak
jej propagoval labourista Harold Laski,“,“ říká Zdeněk Zbořil v úvodu rozhovoru.

 

 

Proti komu směřovala milionářská dávka?
„U nás se věřilo, že lidi, kteří se dostali k majetkům nejenom za druhé světové války, ale i
po odsunu německy mluvícího obyvatelstva z Československa (říkalo se jim šmelináři  jako
po první světové keťasové), bude možné je buďto zdanit a nebo současné vlastníky  o nabytý
majetek připravit. Proto mě zaujalo, že je to až nápadně podobné tomu, co se dnes děje.
Reformy, ke kterým dochází, ať už z dobré nebo zlé vůle některých politických stran,  je
také možná motivováno vůlí ne snad ještě zabavovat majetky těm,  kteří zbohatli během
devadesátých let a desátých let na těch podivných restitucích a hlavně privatizacích. Ale
nápad znárodnit, zabavit majetek občanů Ruské federace v České  republice je už na stole a
vážně se o něm vedou diskutuje.
Má to má jistou tradici už třeba v 17.stol. a v dobách následujících. Také v první republice
se  jeden z předsedů vlád Jan Malypetr proslavil heslem „Kluci z hrušky dolů!“. Chtěl tím
jen říct, že ti, kdo náhodně a někdy i neoprávněně se dostali k majetkům, které pocházely z
pozemkové reformy dvacátých let, že by měli také být  o  majetky vzniklé nezaslouženým
politikařením připraveni.
Milionářská dávka v roce 1948 byla neúspěšná a vlastně i nepřímo způsobila, že se finanční
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způsobilost  státu  postupně  propadala  a  vše  skončilo  velkou  peněžní  reformou v  roce
1953, “ pokračuje Zdeněk Zbořil.
A v současnosti….
„Ten nápad, že se dají ti, kteří zbohatli třeba na privatizacích, a hodně lidí se dnes v České
republice domnívá, že to bylo opět  neoprávněné nebo nespravedlivé, že v době kdy se
otřásá ekonomika, kdy dochází k obrovskému nárůstu cen,  růstu inflace a sociálního
napětí,  tak se něco podobného může stát opět atraktivní.
Myslím si, že když nějaká opravdu populistická politická strana, která chce třeba i upřímně
dosáhnout  nápravy  poměrů  a  přijde  s  heslem  „Lupte  uloupené!“  nebo  vypišme
milionářskou dávku, na která by měla týkat jen bohatých a nikoliv chudých,  může získat
docela velkou popularitu A nebál bych se říct, že bude úspěšná v příštích parlamentních
nebo komunálních volbách,“  dodává Zdeněk Zbořil.
Podrobnější analýzu si můžete poslechnout v následujícím rozhovoru Zdeňka Zbořila.
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